

أثر هيكل رأس المال في الأداء المالي لشركات التأمين الأردنية المدرجة في بورصة عمان

إعداد

أشرف نواف لويس مخامرة

إشراف

الأستاذ الدكتور اسماعيل يونس يامين

الملخص

هدفت هذه الدراسة إلى معرفة أثر هيكل رأس المال والتي تم قياسها من خلال (نسبة اجمالي المطلوبات الى اجمالي الاصول، نسبة اجمالي المطلوبات الى اجمالي حقوق الملكية)، على الأداء المالي المقاس من خلال (العائد على الأصول، والعائد على حقوق الملكية، ومؤشر Tobin's Q، هامش الربح التشغيلي) لشركات التأمين الأردنية المدرجة في بورصة عمان، ولتحقيق أهداف الدراسة تم الاعتماد على المنهج الكمي التحليلي، وتم تطبيق الدراسة على شركات التأمين الأردنية المدرجة في بورصة عمان وعددها 24 شركة خلال الفترة ما بين (2012-2019)، وتم الاعتماد على برنامج SPSS في اختبار فرضيات الدراسة.

وأشارت النتائج إلى وجود أثر ذو دلالة إحصائية لهيكل رأس المال على الأداء المالي لشركات التأمين الأردنية المدرجة في بورصة عمان. وخرجت الدراسة بالعديد من التوصيات أهمها: ضرورة قيام إدارات شركات التأمين بالاعتماد على الهيكل التمويلي الأنسب لها وذلك من أجل ضمان رفع الأداء المالي لديها وحماية ثروة ملاكها، وضرورة قيام الشركات التأمين بتقليل مستوى التمويل الخارجي من خلال تخفيض نسبة اجمالي المطلوبات الى اجمالي الاصول ونسبة اجمالي المطلوبات الى اجمالي حقوق الملكية، بهدف تحسين أدائها المالي سواء لتحقيق عوائد على

أصولها أو لمساهميها، وذلك من خلال اختيار درجة الرفع المالي التي تخدم استثماراتها بشكل يجعلها تؤثر بشكل إيجابي على أدائها المالي

الكلمات المفتاحية: هيكل رأس المال، الأداء المالي، شركات التأمين الأردنية، بورصة

عمان.

The Impact of Capital Structure in Financial Performance of Jordanian Insurance Companies Listed in Amman Stock Exchange

Prepared by

Ashraf Nawaf Makhamreh

Supervised by

Prof. Ismail younes yamin

Abstract

This study aimed to find the impact of capital structure which was measured by (total liabilities to total assets ratio, and total liabilities to total equity ratio) in financial performance measured by (return on assets, return on equity, Tobin's Q index, operating profit margin) at Jordanian insurance companies listed in Amman Stock Exchange. In order to achieve the objectives of the study, the analytical quantitative approach was used, and the study was applied to 24 Jordanian insurance companies listed in Amman Stock Exchange between (2012-2019), and the SPSS program was used to test the hypotheses of the study.

The results indicated that there is a statistically significant impact of the capital structure on financial performance at Jordanian insurance companies listed in Amman Stock Exchange. The study concluded several recommendations, the most important of which is: Insurance companies' management should rely on the optimal financing structure in order to ensure that their financial performance is raised and their owners' wealth is protected, in addition to the need for insurance companies to reduce the level of external financing by reducing the ratio of total liabilities to total

assets and the ratio of total liabilities to total equity, with the aim of improving their financial performance, whether to achieve returns on their assets or for their shareholders, by choosing the degree of financial leverage that serves their investments in a way that makes them affect positively on its financial performance

Key words: Capital Structure, Financial Performance, Jordanian Insurance Companies, ASE.